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GYERE VELÜNK VOLTIZSÁLNI! 

Mi is az a voltizs? A lovastorna latin 
eredetű szavának magyarosított vál-
tozata. A voltizsálásra utaló legősibb 
tárgyi emlékek a görög olimpiai já-
tékok idejéből származnak, ám a lo-
vasakrobatika Magyarország hagyo-
mányos történelmi értékei között is 
nagy jelentőséggel bír. „Lovas nemzet 
a magyar”…tartja a mondás. Törté-
nelmünk meghatározó időszaka volt, 
mikor mindenki rettegett a magyar lo-
vasoktól, akik vágta közben a ló hátán 
hátrafele fordulva küldtek nyílzáport 
az ellenségre. 

Miért is jó voltizsálni? 

A lóval való első kapcsolatteremtés 
– főleg a legkisebbeknek – nagysze-
rű élmény. A voltizslovakat szeretet-
tel gondozzák a gyerekek, miközben 
megtanulnak bánni ezzel a nagyszerű 
állattal. Az ápolás és ellátás éppolyan 
fontos, mint maga a sport. A gyerekek 
élőlényként élik meg a „tornaszert”, és 
nem csak egy eszköznek tekintik. Min-
den lovastornász tudatában van annak, 
mennyire függ lova jóindulatától. 

A ló hátán a lovastornász gyerekek 
játékosan megtanulnak az állat moz-
gására hagyatkozni. Már a hét alap-
gyakorlat is (felugrás, alapülés, zászló, 

malom, olló, állás, lengés) nagymér-
tékű egyensúlyérzéket követel meg. 
Aki már lovastornázott, általában 
nagyon gyorsan halad a lovaglás ta-
nulásában is. A szakemberek szerint 
a lovastorna a többi lovas szakághoz 
(díjugratás, díjlovaglás, galopp) is re-
mek előképzettséget ad. 

A voltizsnál nem a hagyományos mó-
don szállnak le a lóról, hanem lecsúsz-
nak, lebukfenceznek vagy leugranak, 
de mivel az edzéseken természetesen 
a korrekt legurulást is gyakorolják, a 
lovaspályák mély homokjában a sé-
rülés kockázata a legkisebb az összes 
lovassport közül. 

Mozgásfejlesztés felsőfokon 

A lovastorna mint sportág egyre nép-
szerűbb, a gimnasztikai gyakorlatok 
és a ló, mint élő gyógyászati segéd-
eszköz kombinációja a gyógytestneve-
lésben, gyógytornában is megkezdte 
térhódítását. 

A lovastorna fejlesztő hatásának je-
lentőségét jelzi, hogy a lovasterápia is 
mint legjobb lovasoktatási módot hasz-
nálja a „lovastorna mozgáselemeit”. 

A lovastorna, lovaglás jótékony 
hatásai bizonyítottak, elsősorban a 
gyógy pedagógiai és gyógytornász 
szakemberek is hasznosítják a lo-
vastorna mozgásanyagát a fejlesztési 
programokban, lovasterápiában. 

Az írási és olvasási nehézséggel küz-
dő gyermekeknél a lovaglás bevezeté-
sének szerepe megnő nemcsak, mint 
elsajátítandó mozgásforma, hanem 
mint inkább „fejlesztés lóháton”. Ez 
mindenképpen csak kiegészítője lehet 
a gyógypedagógiai foglalkozások-
nak, de rendkívül sokat segíthet pont 
a legmeghatározóbb időszakban az 
óvodásoknak, kisiskolásoknak. A ló 
közelsége és lépő, ringató mozgásának 
kiemelkedő hatása van a gyermekek 
mozgásának fejlődésére, ezen felül ér-
zelmi és értelmi fejlődésükre is. A lo-
vak közelében sokkal befogadóbbak a 

gyerekek „észrevétlenül”, természete-
sen a lovakon keresztül tanulnak meg 
sok mindent. 

Szárnyalj velünk Te is!

Akrobatikus tornaedzéseinket kez-
dőknek a sóskúti Andreeetti Károly 
Általános Iskola tornatermében, ha-
ladóknak egy kitűnően felszerelt tor-
nacsarnokban tartjuk. Lovas edzé-
seinket az Érd-Budaörsi régió egyik 
legkitűnőbb, legjobban felszerelt 
lovardájában a Sóskúti Lovas és Él-
ményparkban tartjuk, ahol a szülők az 
edzéseknek otthont adó, fedeles lovar-
dába betekintést nyújtó, kitűnő kony-
hával rendelkező étteremben várhatják 
meg a lovastorna edzésen részt vevő 
gyermekeiket. 

Következő nyílt napjaink: 
március. 25. szombat 
április 1-2. szombat-vasárnap 
április 22. szombat 

Az edzések a nyílt napokon 16-18 órá-
ig látogathatók, 17 órától minden kis 
jelentkező ingyenesen kipróbálhatja a 
lovon való tornázást! 

Várunk mindenkit szeretettel! 

További információ: Páska Ildikó 
tel: 70/292-2893 e-mail: paska.ildi-

ko@voltizs.hu • www.voltizs.hu 
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XV. évfolyam 2. szám
2017. február

Anyakönyvi hírek

Születések

Szabó Maja 2017. 02. 07.  
édesanyja neve: Sánta Vivien

Dobrovolni Nóra 2017. 02. 23.   
édesanyja neve: Laczkó Éva 

Haláleset

2016. november
Csóti Mihály (1939) 

2017. január
Tóth György (1943)

február
Pluhár László (1954)
Wolf Ferencné, született: Imri Mária (1928)
Kovács Géza Istvánné, született: Fiala Magdolna Mária 

(1944)

Sóskút Önkormányzatának lapja • Megjelenik évente 10 alkalommal, 1300 példányban Lapzárta: minden hónap 5-e. • Kiadja Sóskút 
Község Önkormányzata megbízása alapján a Kornétás Kiadó és Kereskedelmi Kft . 1138 Budapest, Népfürdő u. 15/D; telefon/fax: 06 1 239-
0146; e-mail: titkarsag@kornetas.hu, kornetas@chello.hu • A kiadásért felel: Pusztay Sándor ügyvezető igazgató, s.pusztay@kornetas.hu. 
Kiadói szerkesztő: Kiss Zoltán Károly  Tördelőszerkesztő: Odler Péter, odler.kornetas@upcmail.hu • Hirdetésfelvétel: Kondrát 
Zita (Sóskút Polgármesteri Hivatal), telefon: 06 23 560-560, Máté István, telefon: 06 1 239-0146, e-mail: titkarsag@kornetas.hu • Nyomdai 
munkák: D-Plus Kft . Felelős vezető: Németh László ügyvezető igazgató • A szerkesztőség fenntartja magának a jogot, hogy a beküldött írásokat 
és olvasói leveleket stilizálja, illetve az eredeti mondanivaló meghagyásával rövidítse.   

Felhívás
A Sóskúti Szlovák Önkormányzat 

2017. május 13-án 
egy napos kirándulást szervez 

Kassára.
Akit érdekel a lehetőség érdeklődjön: 

Papp Istvánné 
06-31-9-128-914 telefonján

Köszönet

Köszönjük a Habsburg Eilika Alapítványnak a közel 1000 
db. bébiételt, amit az önkormányzat a rászorulók között osz-
tott szét.

Önkormányzat

Szükséges dokumentumok:

• gyermek születési anyakönyvi kivonata
• gyermek lakcím kártyája
• gyermek TAJ kártyája
• szülő lakcímkártyája

A köznevelésről szóló törvény 8. § (2) bekezdése 
alapján a gyermek abban a nevelési évben, amelynek 
naptári évében augusztus 31.-ig a harmadik életévét 
betölti, napi négy órában óvodai foglalkozáson köteles 
részt venni. 

A beíratással, és az óvodába járási kötelezettség alóli 
felmentéssel kapcsolatos kérdésekre is szívesen adunk 
tájékoztatást az óvoda nyitvatartási idejében! 

Kovács Károlyné
intézményvezető

Óvodai 
Beiratkozás

2017. április 24. és április 26. 
 7.00-tól 13.00-ig 

2017. április 25.
7.00-tól 17.30-ig

az óvodatitkárnál!
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Lovastorna nap

A Lovastorna szakág új ötlettel állt elő 
az idei évre, mivel kis szakág a miénk, 
így azt szeretnénk, hogy minél több 
emberhez eljusson ez a sportág is, ezért 
Lovastorna nyílt napot szervezünk az or-
szág több pontján. 

Sóskúton Habsburg Eilika már több 
mint tíz éve oktat lovasokat, illetve lo-
vastornászokat saját lovardájában. Mára 
eredmények sokaságával büszkélked-
het tanítványai által Magyarországon a 
versenyzői a legjobbak között vannak a 
hazai mezőnyben, de minden évben van 
kijutó versenyzője az Európa, illetve a 
világbajnokságokra. 

A nyílt napra Április 1-jén kerül sor 
9 órától 12 óráig. Mindenkinek lehető-
sége lesz belelátni a lovarda mindennap-
jaiba, illetve lehetőség van kipróbálni 
az edzést. A gyerekeket már öt éves 
kortól várjuk, de hogy a kisebb test-
vérek se unatkozzanak, játszó sarkot 
szervezünk a számukra. A lovastorna 
a ló hátán végzett tornagyakorlatok ze-
nére történő bemutatása. A gyerekek 
biztonságos körülmények között isme-
rik meg a ló szeretetet és tanulják meg 
a lóval való bánásmódot. A sport által 
fejlődik a mozgás koordináció, a finom 
motorika, a beilleszkedési készség, a 
kommunikáció, a készség és képesség 
fejlesztés, egyensúlyfejlesztés. A sportág 

lehetőséget ad az egészen kicsi kortól az 
egyéniség kibontakozására, de egyben a 
folyamatos fejlődési lehetőséget látva a 
sportban egészen a felnőtt kategóriáig fel 
lehet nőni és sosem unatkoznak. Minden 
korosztálynak meg van a maga szépsége 
és kihívása, így minden gyerek meg-
találhatja a számára megfelelő szintet, 
nálunk lehetőség van a rekreáció szintű 
foglalkozásokra, illetve a versenysportra 
is. Hisszük, hogy a sport által egészsége-
sebb felnőtteket nevelünk, mint testileg, 
mint lelkileg, így adunk számukra egy 
plusz ugró deszkát a nagybetűs élethez. 

A nyílt napon a bátor szülők is kipró-
bálhatják a sportágat, mert a sportolást 
sosem késő elkezdeni, de akik nem él-
nének a lehetőséggel, azokat szívesen 
látjuk a büfében, illetve a lovastornáról 
szóló videóink, képink esetleg lovaink 
megtekintésénél. 

Nyílt nap Április 1. 9-12 óra
Cím: 2038 Sóskút, Károly Király útja 1.
Telefon: 06 30 484-3672
Regisztráció kötelező:  

lovastornanap.wordpress.com/
E-mail: habsburg@t-online.hu  
Öltözet: szabadidős, koszolható

Ács Kornélia
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A fejlődés nem áll meg 

– Aki naponta közlekedik az ipari par-
kon át vezető főúton, az is láthatja, 
de aki csak hetente vagy havonta jár 
arra, annak feltűnő, hogy milyen sok 
látványos építkezés zajlik, lehet tudni, 
milyen beruházások ezek?

– Természetesen nem titkos katonai 
beruházások zajlanak itt, hanem az 
ipari parkunk további vállalkozások 
által történő fejlesztése. Van köztük 
néhány nagyon látványos is, de van 
olyan, aminek az eredménye csak az 
elkövetkező években lesz majd látható. 

Részletesebben, a leglátványosabb 
beruházást a Földtransz Kft. végzi, a 
benzinkúttal szembeni tömbben, mely 
egy óriási javító, szerviz bázist épít, 
valamint mellé irodaházat, hogy a 
XXI. századnak megfelelő cégközpon-
tot tudjon kialakítani. (A Földtranszról 

tudható, hogy az utóbbi évek több nagy 
jelentőségű munkáját ők végezték: a 
Széna téri ipari minisztérium bontása, 
a volt Fradi pályának a bontása, és a 
néhány hónappal ezelőtt befejeződött 
Népstadion bontása is az ő nevükhöz 
fűződik, sok más munka mellett.) 

Vele szemben, az autókereskedés 
mögött a Tissue papírgyár épített, ahol 
egy nagy látványos csarnok nőtt ki a 
földből. A cég háztartási és orvosi cél-
ra gyárt különböző papírtermékeket 
(szalvéta, toalettpapír, papírtörlő). Az 
idegen hangzású neve ellenére ez a cég 
is magyar tulajdonban van. 

A Durostone csarnoka mellett is lát-
hatunk földmunkákat, itt pedig a gyer-
mekek által közkedvelt Family Frost 
kezdett beruházásba, jelenleg a régé-
szeti feltárás folyik a területen, melyet 
reményeink szerint maga a hűtőház és 
az irodák építése fog követni. 

A főút és az autópálya közti terület 
legnagyobb része beépült, már csak 
néhány kisebb telek van beépítetlen, 
ezek olyan már helyben lévő cégek 
által megvásárolt ingatlanok, ahol az 
elkövetkezendő időben néhány új épü-
let, vagy bővítés, további fejlesztések 
fognak megvalósulni.

Nagyobb beruházás indul még a 
Mapei részéről, a cég a jelenlegi gyár 
területének megduplázásával próbál 
eleget tenni a jelenlegi és a következő 
években termékei iránt jelentkező óri-
ási igénynek. 

Hogy további kisebb vállalkozások 
is teret kapjanak, ezért az utolsó, jelen 
pillanatban is ipari területként szolgá-
ló nagyobb földterületet az Agrifutu-
ra Real Kft. felosztotta 35 új telekre, 
melynek a közművesítéshez szükséges 
engedélyei készülnek és készültek, 
valamint az engedélyezett vezetékek 
kiépítése is megkezdődött. Úgy gon-
doljuk, hogy ezekkel az újabb par-
cellázásokkal pár évre megoldódott a 
kisebb vállalkozások igényének a ki-
elégítése. Ami még fejlesztési terület 
és beruházások valósulnak meg, ez a 
Homokbánya inerthulladék lerakójá-
val szembeni, volt rekultivált bánya-
terület fejlesztése. Aki arra jár, már 
látja, hogy útépítések zajlanak annak 
érdekében, hogy a területet megvásár-
ló logisztikai cégek fel tudják építeni a 
telephelyüket. 

– Ez egy jelentős, nagyon komoly 
felsorolás volt, milyen változást, vagy 
fejlődést fog ez jelenteni községünk 
életében?

– Úgy gondolom, hogy főleg a Kerox 
és a többi cég megjelenésével a mun-
kahely-probléma településünkön meg-
oldódott és az elmondott fejlesztések 
után még jobban megoldódik. Remé-
nyeink szerint a következő években - 
bár jelentős adócsökkentést hajtottunk 
végre, mindezek ellenére hosszútávra 
összességében - jelentősen meg fog 
nőni az adóbevételünk, és ezzel együtt 
megindul a község látványos fejlődése. 

– Köszönöm a beszélgetést.

Kondrát Zita
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Környezetbarát tisztító anyagok

A Sóskúti Ipari Parkban működő 
cégeket bemutató sorozatunk-
ban ezúttal Kötél Lászlóval, a Nic-
ro Kft. ügyvezetőjével beszélge-
tünk. A beszélgetésen részt vett 
König Ferenc polgármester is.

– Mivel foglalkozik a Nicro Kft. és 
mikor kerültek Sóskútra?

– A Nicro Kft. alaptevékenysége, 
vegyianyagok forgalmazása és gyár-
tása. A vegyianyagok esetében főleg 
tisztító-, ragasztó- és kenőanyagok, 
speciális felületkezelő szerekkel fog-
lalkozunk, illetve forgalmazunk ult-
rahangos tisztítóberendezéseket is. 
Ezek a fő csoportok. Ezek nagy ré-
szét Európa több országából – Svájc, 
Németország, Hollandia, Szlovákia 
– szerezzük be. Itt a sóskúti telepün-
kön a gyártás folyik. Kilencven szá-
zalékban tisztítóanyagokat állítunk 
elő, főleg környezetbarát anyagokat. 
A kapacitásunk 250-270 ezer liter/
év. Közel hatszáz céget szolgálunk ki, 
de a környező országokba, elsősor-
ban Szlovákiába, Lengyelországba, 
Csehországba, Romániába, Horvát-
országba és Ausztriába is szállítunk 
termékeket. Értékesítésünk kilenc-
ven százaléka Magyarország terü-

letén történik. A kiszolgált cégek 
nagy része termelő üzem, autóipari és 
erőműcégek, közszolgáltatók, MÁV, 
BKV stb.

– Mikor alakult a cég? 
– Társaságunk a jelenlegi formájá-

ban 1988 óta működik, előtte a Roz-
maring Mgtsz melléküzemágaként 
dolgoztunk. 2005-ben költöztünk ide a 
sóskúti ipari parkba, amely logisztikai 
és kereskedelmi szempontból egyaránt 
jó döntés volt. 

Előtte Budapesten a X. kerületben, a 
Gyömrői úton voltunk. Több okból is 
költöznünk kellett. Azon anyagok egy 
része, amivel dolgozunk tűz- és rob-
banásveszélyes, ezért nem nézték jó 
szemmel a kerületben működésünket. 
A másik szempont a munkánkhoz nél-
külözhetetlen terület hiánya volt.

– Miért esett a választás Sóskútra? 
– A helykeresés időszakában több 

szempontot is figyelembe vettünk. 
Sóskút logisztikailag jó helyen van, 
autópályák találkozásánál, tehát Bu-
dapest vonzáskörzetében könnyen el-
érhető. Azt is figyelembe vettük, hogy 
korábbi helyünkre csak útvonalenge-
déllyel lehetett bejutni. Itt most nincs 
korlátozás. Mivel kiskereskedelmi te-
vékenységet nem folytatunk, ezért a 

közvetlen ügyfélkiszolgálás nagyon 
minimális, a forgalmunk alig egy szá-
zaléka. Ebből a szempontból is Sóskút 
jó választás volt.

– Mekkora itt a terület és hány fő 
dolgozik itt? 

– Több mint 600 négyzetméter a 
hasznos területünk. A gyártóterület 
csarnoka viszonylag kicsi, csupán 160 
négyzetméter, viszont olyan szinten 
van gépesítve, hogy egy kezelővel le 
tudjuk gyártani a szükséges mennyi-
séget.

Ez viszont azt jelenti, hogy az 500 
négyzetméter iroda-, kiszolgáló-, és 
raktárhelyiségein túl még 160 négy-
zetméter gyártó terület van.

Jelenleg itt Sóskúton 11 fő dolgozik, 
és ehhez jön még három külsős, üzlet-
kötéssel foglalkozó kollégánk.

– Miként változott a cég árbevétele 
az elmúlt években?

– A mérlegadatok alapján látható, 
hogy folyamatosan növekszünk. Az 
elmúlt két évben volt ugyan egy kis 
stagnálás, de most 520 millió forint 
környékén van az éves árbevételünk. 
Amikor a cég irányítását átvettem 
2008-ban, akkor 300 millió forint volt 
a bevételünk, most szinte megdupláz-
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Tavaszvárás

A falu környékén járva-kelve magunk is tapasztaljuk (és 
ismerőseinktől is halljuk), hogy bizony ismét eljött a ki-
adós TAVASZI NAGYTAKARÍTÁS ideje. Borzasztó-
an dühítő és elkeserítő, hogy még mindig vannak, akik 
természetesnek veszik, hogy séta, piknik vagy horgászás 
után a hulladékot egyszerűen otthagyják maguk után 
(vagy pláne kifejezetten oda szállítják). Az elkeseredés 
mellett vagyunk néhányan, akik úgy gondoljuk, ezt nem 
nézhetjük tétlenül. Mindenképpen hosszú távú megoldást 
szeretnénk találni, mert elfogadhatatlannak tartjuk, hogy 
a környék egyik legszebb túraútvonala ilyen szégyenlete-
sen nézzen ki. 

A rövid távú megoldást március 19-én, vasárnap kínál-
juk, amikor is a jelentkező önkéntesekkel megtisztítjuk a 
Kálvária, a Malomhíd, az öreg-hegyi bejárat és a régi 
kőbánya környékét. A részletekről a Facebookon és pla-
kátokon tájékoztatjuk az érdeklődőket. Kérjük, segítsenek 
– legyen végre egyértelmű mindenki számára, hogy a mi 
közösségünk nem tűri az igénytelenséget és a koszt.

Közben a Večernica sem tétlenkedik – a Trubelka 
Fesztiválon debütált énekegyüttesünk produkciója any-
nyira megtetszett tárnoki barátainknak, hogy március 25-
én elhívtak bennünket „Krvatacka – Mandulavirágzás 
az Öreghegyen” elnevezésű ünnepségükre, ahol ismét 
szlovák dalokat fogunk énekelni. Minden kedves sóskúti 
szomszédunkat szeretettel invitáljuk erre a bizonyára na-
gyon hangulatos tavaszköszöntő rendezvényre.

Április első programja a JÁTSZÓTÉR-FELÚJÍTÁS
második szakasza lesz. A feladatoknak ősszel nem értünk 
a végére, de a tavaszi szünetnek már szeretnénk teljesen 
rendbe tett játékokkal, új homokkal, hibátlan hinta-ülőla-
pokkal nekimenni. A munkálatokra valószínűleg április 
második hétvégéjén kerül sor – erről is időben tájékoztat-
juk majd a remélhetőleg nagyszámú érdeklődőt. Kérjük, 
továbbra is kövessenek bennünket a Sóskúti Híradóban, 
a hirdetőtáblákon vagy a Facebookon: https://www.face-
book.com/soskut2000/ 

Varga Abigél
Sóskút 2000 Társaság

tuk, mivel idén várhatóan elérjük a 
600 millió forintot. 

– Terveznek-e további fejlesztést?
– Mint említettem, az épület egyik 

részében tisztítóanyag gyártás folyik. 
Öt éve vásároltuk meg a gyártási licen-
cet Németországból. A kezdeti tervek 
szerint, évi 30-60 ezer liter tisztító-
szer előállítására elegendő a jelenlegi 
terület. Ma viszont 250 ezer liter éves 
mennyiség környékén járunk, de még 
mindig nagy potenciált látunk a terme-
lésben. Néhány éven belül ezt is meg 
tudnánk duplázni. Jó a termék, folya-
matosan fejlesztünk. Amikor meg-
vettük a licencet, akkor öt termékünk 
volt, most közel húsz tételből álló ter-
mékcsaláddá bővült. Ezt úgy értük el, 
hogy igyekszünk a speciális igényeket 
is kielégíteni. Van olyan anyagunk, 
amely élelmiszeripar engedélyes, ed-
dig nem voltak az iparban, de van 
olyan termékünk is, ami az energi-
aipart érinti, tehát olyan üzemeket, 
ahol igényes elektronikát gyártanak. 
Az értékesítést szeretnénk bővíteni. 
A megváltozott szokásokra jellemző, 

hogy nagyon sok cég már nemcsak 
tisztítóanyagot vagy mosóberendezést 
akar vásárolni, hanem komplett szol-
gáltatást szeretne igénybe venni. Ezért 
építettük be a portfóliónkba a teljes 
rendszerértékesítést. 

Éppen a szolgáltatásunk bővítése 
miatt lehetőséget adunk arra is, hogy 
az adott berendezést bérelni is lehet, 
amihez mi biztosítjuk a tisztítóanya-
got.

A piacon egyedülálló szolgáltatá-
sunk a göngyöleg visszagyűjtése. Ez 
azt jelenti, hogy az adott cégeknél 
megüresedett 25 literes kannákat visz-
szahozzuk, kimossuk, majd ezeket 
újratöltjük. Mindegyiken van egy jel-
zőcímke, amely azt mutatja, hogy mi-
kor, melyik céghez szállítottuk ki az 
árut, mi volt a kanna tartalma? Ezzel 
a módszerrel nem csupán a környe-
zeti terhelést csökkentjük, hanem az 
újrahasznosítás miatt olcsóbb az áru, 
amely mind a két félnek érdeke.

Köszönöm a beszélgetést.

Pusztay Sándor
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A Sóskút Szárnyai motoros ba-
ráti társaság vezetőjeként, sze-
retném, ha kicsit jobban megis-
mernék a csapatomat és azt, amit 
képviselünk.  A múltunk szeren-
csére már bőven gazdag esemé-
nyekben, élményekben és persze 
nehézségekben is, mert egy csa-
pat nem csak akkor csapat, hogy 
együtt „mókázik”, hanem együtt 
van mindenben!

Kicsit a történelmünkről

A jelenlegi tagok közül, többen ott vol-
tunk egy motoros találkozón 2009. 
szeptemberében, ahol az alapgondolat 
elindult. Mindannyian motorosok va-
gyunk, egy faluból származunk és mind 
olyanok, akiknek ez a hobbija, akkor 
miért nem vagyunk Mi egy csapat? Ez 
a gondolat, akkor nem hagyott nyugod-
ni (szerencsére). Motoros körökben nem 
ritkák a klubok, bandák, akik egy név 
és logó alatt élik életüket és motoroz-
nak. Sokan nem tudják, hogy Magyar-
országon is vannak nemzetközi motoros 
klubok, akik világszerte ismertek. Szó-
val volt miből példát merítenünk. Fel 
is kerestem egy ilyen klubot, hogy mi 
a menete ennek, és mi mitől lehetünk 
jók és hitelesek. Sokat segítettek és azt 
is elmondták, a kis csapatokra (ránk) 
milyen íratlan szabályok vonatkoznak, 
hogy a nagyok elismerjék és megférjünk 
egymás mellett. A legfontosabb, hogy 
nem hasonlíthatunk rájuk sehogy! Saját 
nevet és logót kell kitalálnunk, ami sok 
szempontból kötött, mint például a szí-
nek, nevek, formák. Sokat dolgoztunk 
rajta és amikor elkészült, ezt bizony 
be is kellett mutatni a nagy csapatnak, 
hogy elfogadják. Mindenképp a falunk, 
a bölcsőnk helyének nevét szerettük vol-
na eljuttatni világszerte és büszkén is 
hordjuk magunkon! Több rajz, név, ötlet 
közül született meg a jelenlegi felállás. 
Szerencsére elfogadták és indulhatott a 
fejlődés.

Az elején 12 fővel indultunk és kezd-
tük gyártatni az egyenruhákat, matri-
cákat és sok olyan tárgyat, amin a mi 
szeretett logónk rajta van. Elindult a 
pezsgés, elindult az az érzés, ami rit-
ka a mai ember életében. Tartozom 
valahova, van ahol számítok, és van, 
aki számít rám.  „Civil ember” szemé-
ben kicsit fura lehet, hogy ezt egy jel/
jelkép hozza össze, de ha a történel-
met nézzük, mindenhol volt egy ilyen 
jelvény/logó, vagy tárgy, ami szent és 
sérthetetlen volt. Ami olyan közösséget 
kovácsolt, ami nem hétköznapi erőkkel 
bírt. Felelősek vagyunk egy bálványért, 
és egyben egymásért is, ami ha bárhol 
megjelenik a világban és látják rajtunk, 
akkor nem csak egy embert látnak, ha-
nem mindenkit, aki ezt képviseli. Ahol 
egyikünk jelen van és képvisel minket, 
ott van vele az összes tag „szelleme”!

A jelenünk

Minden évben próbálunk aktívan meg-
jelenni a falu, és a motoros társadalom 
életében. Vannak hagyományosnak 
mondható megmozdulásaink, mint 
például a szezonnyitó gurulás és a sze-
zonzáró motoros buli is. Ezen kívül volt 
szerencsék a 2015-ös motoros majálist 
megszervezni, amihez az önkormány-
zat által nyújtott anyagi támogatást sze-
retnénk ezúton is megköszöni. Próbá-
lunk aktívan részt venni minden olyan 
megmozduláson, ami szebbé és jobbá 
teszi a falunk életét. Országszerte részt 
veszünk a magyarországi motoros tár-
sadalom rendezvényein is. 

Az élet nem mindig könnyű. Értem 
ez alatt, hogy ehhez idő, pénz, egész-
ség, kiegyensúlyozott családi háttér 
és nem utolsó sorban elszántság kell. 
A tagok aktivitása változónak mond-
ható az évek alatt, ami az imént felso-
rolt „feltételek” mellett érthető is. Aki 
az elején volt aktívabb, annak most 
máshol kell helytállnia az életben, aki 
jelenleg aktív tagja a csapatnak elkép-
zelhető, hogy később nem tud az lenni. 

Az élet ilyen és egy jó csapat ezt min-
dig kibírja és megvárja! 

Túl vagyunk már számtalan motoros 
túrán, rendezvényen, összejövetelen és 
hétköznapi dolgokon, ami a nevünket, 
logónkat az ebbe fektetett energiánkat 
és érzelmeinket példaértékű „társadal-
mi mozgalommá” emelte.

Jelenleg 15 főből állunk. Mindig 
kérdezik tőlem, hogyan lehet hozzánk 
bekerülni és tagságot nyerni. 

Erre nehéz válaszolnom. Egyedül ke-
vés is vagyok választ adni, mert a csa-
patomnak kell elfogadnia egyhangúan 
az új tag érkezését. Illetve azért is nehéz 
a dolog mert, hogyan lehet átadni ennyi 
érzelmet másnak, aki nem volt velünk a 
múltunkban? Ide nem elég az, hogy kell 
egy motor és fel kell venni az egyenru-
hánkat. Büszkén merem mondani, hogy 
ezt ki kell érdemelni. Nem zárkózunk el 
soha, de nem is keresünk meg senkit, 
hogy szeretne-e csatlakozni hozzánk. 
Féltem, féltjük azt, amit felépítettünk 
idáig. A saját belső szabályainkat, a 
szokásainkat és környezetünket, ami-
ben mi élünk együtt. 

A jövőnk

Erre már könnyebb válaszolnom. Éle-
tünk végéig! Vannak, akik automatikus 
tagságot nyernek (ha ezt akarják majd), 
ezek pedig a csemeték. Szerencsére 
szép számmal vannak már a csapat-
ban, és amit mi együtt kitaláltunk és 
felépítettünk remélem, egyszer majd 
Ők viszik tovább. Tálán az Ő életük-
ben a negatívnak mondható generációs 
és társadalmi változások miatt ez még 
fontosabb lehet, hogy egy erős alapot és 
jó példát lássanak tőlünk a csapategy-
ségről, barátságról, tisztességről! A 
legbüszkébb akkor leszek, ha öreg ko-
romban az Ő és a barátaik hátán fogom 
a jelünket látni! 

Vlasin Zsolt

Motoros csapat
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117 éves vályogház

Megtaláljuk a régi tudást, vagy ledózeroljuk?

Lassan két éve beleszerettünk Sóskút-
ba. A dimbes-dombos táj, a kanyargós 
utcák, számtalan szobor, és a sok szép 
tornácos parasztház elvarázsolt min-
ket. Ilyen házban lakunk mi is. Sajnos 
tudatlanságból sok helyen beavatkoz-
tak a ház működésébe, például beton-
nal párazáróvá tették a padlók aljzatát, 
ilyenkor a pára a széleken a falakba 
húzódik, ott cementes vakolattal pró-
bálkoztak így feljebb kényszerült, a 
penésznek is táptalajt nyújtva. A jó hír, 
hogy visszaállítható akár házilag is, a 
régi ismereteket felfrissítve.

A december 8-ai falugyűlésen java-
soltam, szervezzünk egy ismeretter-
jesztő előadást, ahova szeretettel vár-
juk sorstársainkat, és az érdeklődőket.

A képviselő testület támogatja az 
ötletet, teremmel, igény esetén meghí-
vott előadóval, akár rendszeres talál-
kozóknak is helyt adva. Rajtunk mú-
lik, élünk-e a lehetőséggel?

Dióhéjban a saját házunkon megol-
dott, és megoldandó feladatokról.

A költözés, mint általában sürgős 
volt, ennek megfelelően benn lakva 
fokozatosan haladunk. Mint bármely 
háznál, az elektromos vezetékek erő-
sebbre cserélése szükséges volt, sajnos 
a homlokzatot elcsúfító megoldás van 
előírva.

A vízellátáshoz egy jó tanács: a házba 
vezető csőbe iktassunk egy elektromos 
csapot, melyet egy központi helyről és 
a fürdőszobából tudunk vezérelni, így 
éjszaka és távollétünk esetén nem for-
dulhat elő vízömlés, amely egy vályog-
háznál végzetes lehet. Az utcai szobá-
ban a cementes vakolatot levertük, és 
mész-homok vakolattal pótoltuk. Itt 
hajópadló volt, homorúra hajolva, he-
lyenként kis víztócsákkal. Felszedéskor 
kiderült, az eredeti földes padlót nem 
helyettesítették kavicsággyal, így aka-
dálytalanul felszívta a vizet. A deszká-
kat kiszárítva kiegyenesedtek, kavics 

helyett vízzáró hőszigetelést tettünk 
a padló alá, a fal mellett szellőző rést 
hagyva. Szerencsére az eredeti nyílás-
zárók vannak a házban egy ablakot ki-
véve, melyet egy kedves sóskúti család-
tól kunyerált eredetire fogunk cserélni. 
A  belső ablakszárnyakba hőszigetelő 
üveget tetetünk a kor követelményeinek 
megfelelően. 

A másik szoba és a konyha le van 
betonozva, itt a falak mellett körbe 10 
cm-es árkot kell vésni, ahol a pára tá-
vozhat. A cementes vakolatot itt is cse-
rélni kell. A szoba lakkozott parkettája 
elkorhadt, helyette viaszolt hajópadlót 
rakunk le. Van egy később hozzáépí-
tett nyári konyhánk, ezt szalmabála 
hőszigeteléssel téliesítettük. Így meg-
tehetjük, hogy az eredeti házba nem 
avatkozunk be, különösen a szép hom-
lokzatba az 1899 évszámmal, címer-
rel, faragott párkányokkal. Ennek tisz-
títása még megoldandó feladat. Főtt 
a fejünk a szalmabálák mészkőfalra 
rögzítésén, amikor rátaláltunk a meg-
oldásra. Egy feltaláló, azóta barátunk, 
ajándékba hozta a dübeleit, közösen 
kidolgoztuk az alkalmazástechnikát 
és tökéletesen megoldottuk a feladatot.

A falugyűlésen szó volt a kifűthe-
tetlen Polgárok házáról, meg a hely 
hiányában a romos iskolában társasági 
életet élő fiataljainkról. Egy nemzet-
közi önkéntes építőtábor keretében a 
fiataljainkat is bevonva, olcsón szal-
mabálával szigetelhetnénk az épüle-
tet, és klubhelyiségeket alakíthatnánk 
ki benne számukra. A fiatalok a saját 
kezük munkáját biztos megbecsülnék. 
A tapasztáshoz szükséges vályog sem 
gond, a bontott vályognál nincs jobb, 
abba eleink beleadták szívüket, lelkü-
ket.

Akit érdekel, nálam jelentkezhet!

Schwarczkopf György
schwarczkopf.gyorgy@gmail.com

Március 28. (kedd) 

1. A Sóskúti Polgárőr Egyesület 
2016. évi beszámolója.

2. Előterjesztés a civil egyesületek 
által benyújtott 2017. évi támo-
gatásról szóló pályázatok elbírá-
lására.

Április 25. (kedd) 

1. Előterjesztés a közös hivatal 
költségvetési és szakmai beszá-
molójának elfogadására.

2. Előterjesztés a Sóskút Község 
Önkormányzat 2016. évi költség-
vetésének végrehajtásáról szóló 
beszámoló elfogadására

Május 23. (kedd)

1. Beszámoló az önkormányzat 
gyermekjóléti feladatainak 2016. 
évi ellátásáról.

Június 20. (kedd) 

1. Beszámoló a Pénzügyi Bizottság 
tevékenységéről

2. Beszámoló a Szociális és 
Egészségügyi Bizottság tevé-
kenységéről

 3. Beszámoló a Településfejleszté-
si Bizottság tevékenységéről

 4. Előterjesztés a képviselő-testü-
let 2017. II. féléves munkatervé-
nek elfogadására

Képviselő-testület

Sóskút Község 
Önkormányzat 

Képviselő-testületének 
2017. évi I. féléves 

munkaterve
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Cica csoport hírek

Három évesek vagyunk már majdnem mindnyájan. A sza-
bad játék nálunk úgy alakult, hogy a fiúk legkedvesebb el-
foglaltsága az autózás mellett a farm építés, vagy a mág-
neses összerakó játék lett, a kislányok természetesen lelkes 
babakocsi tologató „anyukák”, akik szabadidejükben valódi 
konyhatündérekké váltak. Nálunk plüss a brokkoli, a saláta, 
a dinnye, a répa, de még a zöldborsó is. Szerencsés helyzet-
ben vagyunk, hisz’ a szülők hétről-hétre kényeztetnek min-
ket a gyümölcsnapra behozott finomságokkal.

Ilyenkor a citrusfélék, banán, csonthéjas gyümölcsök biz-
tosítják számukra a napi vitamint, melyet a délelőtti játéki-
dőben fogyasztanak el. Nem csak az ízzel vagy illattal ismer-
kedünk (mert előfordult már, hogy valaki az óvodában látott 
először kesudiót, vagy szilvát) de megfigyeltetjük a formát és 
beszélgetünk az egészséges életmód szokásairól is. Fontos-
nak tartjuk, hogy a gyerekek a lehető legtöbb ételt megkóstol-
ják, nagyobb kedvvel esznek, ha az élmény együttes. Bízunk 
abban, hogy az esetleg otthon válogatós gyermek egy- egy új 
íz megtapasztalásakor sikerélményt élhet át. 

Ezúton köszönjük a kedves szülők rendszeres odafigyelé-
sét, munkánk és a gyerekek egészségének támogatását.

Gabi néni

Farsangi hangulat

Óvodánkban idén február 13-án tartot-
tuk a farsangi mulatságot. A gyerekek 
ezen a napon már jelmezbe átöltözve 
léptek be a feldíszített csoportszobákba, 
ahol az általuk készített alkotások is lát-
hatóak voltak. Már reggel elkezdődött 
az ünneplés, a gyerekeket finomságok-
kal megterített asztalok várták.

Később mindenki bemutathatta a 
jelmezét, táncolhattak és ügyességi 
játékokat játszhattak. Egyes csoportok 
meglátogatták a többieket, így meg-
csodálhatták egymás öltözékét is. 

A délelőttöt egy kreatív fotózás 
zárta.

Mivel a gyerekek a hét minden nap-
ján beöltözve jöhettek, ha akartak, így 
az egész hét farsangi hangulatban telt, 
eközben pedig újabb mondókákkal, 
dalokkal, versekkel és játékokkal is-
merkedhettek meg.

Emma néni
Katica csoport
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Lépten-nyomon

Februárban ismét részt vehettünk a 
Lépten-nyomon nevezetű foglalkozá-
son. Ebben a hónapban a bagoly téma-

körében szerezhettek bővebb ismere-
teket a gyermekek, melyet különböző 
szórakoztató feladatokkal, játékokkal 

készített elő Gergő bácsi és Emese 
néni. Az eltöltött óra két vendégünkkel 
mindig jó hangulatban telik el, s oly-
annyira figyelemfelkeltő, hogy a kicsit 
türelmetlenebb gyermekek is öröm-
mel részt vesznek rajta. Ez alkalom-
mal főszereplő állatunk négy típusát 
ismerhettük meg, azonban ha ez nem 
lenne elég, az aktuális állaton kívül 
rendszerint felbukkannak egyéb mel-
lékszereplők is. 

A gyermekek számára ezek megke-
resése, a mozgásos feladatok az igazi 
élmény/ a legizgalmasabb, de boldo-
gan hallgatják végig az ülést és csen-
det megkívánó történeteket is. Véle-
ményem szerint érdemes odafigyelni, 
hiszen az idősebb korosztály is meg-
tudhat számára eddig idegennek vélt 
dolgokat.

Adél néni
Süni csoport
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Sóskút május elsejéi

Ó azok a régi szép idők!

A májusfák felállításának két fontos 
jelentése van. Első a „szeretet ünnepe”.

Régi szokás, hogy a legények csa-
patosan indultak el sudár, egyenes 
törzsű fát kivágni, melyet egyik ba-
rátjuk szándékozott az eladó sorban 
lévő, neki tetsző lánynak állítani. Ha 
nem találtak megfelelő fát, akkor egy 
vékony fatörzsre kerestek zöldellő 
ágakat, melyet rákötöztek. Papír vagy 
rongy szalagokkal ékesítették fel. Volt 
ki zsebkendőjét, vagy más hozzá kötő-
dő holmit akasztott fel. Az előkészített 
„májfát” április 30-án sötétedés után 
vitték el a lányos házhoz. Rendsze-
rint kapufélfához, vagy más alkalmas 
helyre erősítették. Legények a májfát 
elsején hajnalig őrizték. Ha más fiú is 
szemet vetett a lányra, ő is vitt májfát, 
és a már ott lévőt leszedve, sajátját ál-
lította fel.

A májfát állító fiú és barátai őrizték 
a fát, leányok pedig leskelődtek. Időn-
ként meglepetés érte őket, ha egészen 
más ifjút láttak, nem szívük választott-
ját.

Csalafintaság is előfordult, ilyenkor 
a fiú a szomszédos lány házánál állí-
tott fát, hogy féltékennyé tegye szívé-
nek kedvesét. Májfát kocsmák udvarán 
is állítottak, csúcsán borosüveggel, ne-
hogy feledve legyen a jó sóskúti bor, 
ez a bor iránti szeretetet jelképezte. A 
májusfákat pünkösdig helyükön hagy-
ták, majd ekkor lettek lebontva.

Második: a „munka ünnepe”. Az 
1800-as évek vége felé kezdték május 
elsején ezt ünnepelni. XII. Pius pápa 
vallási szempontból, Szent József em-
lékének adózva e napot erre jelölte ki.

Sóskúton a második világháború 
előtt a helyi Tűzoltó Egyesület a va-
lamikori majorság területén épített fa-
ágakból egy fedett sátrat. Kemencében 
nagy lángost sütöttek. A lángost felkö-
tötték a sátor legmagasabb pontjára. 

Játékos kedvű sóskútiak, hátratett kéz-
zel, felugrálva csak fogukat használva 
ehettek belőle.

A világháború miatt majális ünnep-
lése évekig elmaradt.

Az 1950-es évek után a szeretet 
májfáit újra kezdték állítani. A falu 
májusfájáról nem volt szó. Falunk 
kultúrfelelőse az 1980-as évek táján 
kezdte el szervezését, először az is-
kolával összefogva. Majd megalakult 
az Agg-Tini Klub. Középkorú helyi 
nők, férfiak alkották tagságát, kik 
igyekeztek „fiatalosan” élni minden-
napjaikat. Álarcos bálokat tartottak 
farsang idején a kultúrházban (ma 

polgárok háza). Majd jött az ötlet, 
a falu majálisa! Felvette vezetőjük 
a kapcsolatot az Önkormányzattal. 
Vezetőjüknek üzlete volt a falu kö-
zepén, így napi szinten értekezhetett 
társaival. A majális megszervezése 
komoly feladat volt. A birkatartókat 
jó hónappal az esemény előtt megkér-
ték, a Malom rét, a híd felé ne vigyék 
legelni állataikat. Manapság a közeli 
lovas klubokat sem ártana megkér-
ni, a lovasok egy darabig ne a majá-
lis réten lovagoljanak. Állatok által 
otthagyott végtermékek között nem 
ajánlatos ünnepelni, főzni, játszani. 
Kalkuláció alapján, gyerekverseny, 
főzőverseny, krepp papír, léggömbök, 
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ajándékok vásárlására a helyi Ön-
kormányzat által biztosított pénz állt 
rendelkezésükre. Előre megbeszélték 
melyik kocsma fog kivonulni a rétre, 
árulni az innivalót. Megrendelték a 
hordozható WC-ket, április 30-ára. 
Aggregátort és ponyvás teherautót 
kértek és kaptak helyi üzemektől. 
Április 30-án este a férfiak platós 
autóval vitték a fűrésszel kivágott, 
előre kinézett jegenyefát. Helyszínre 
szállították és a várakozó nők, gyere-
kek nekiláttak díszítésének. Közben a 
férfiak elkezdték a fa gödrét kiásni. 
Embert próbáló munkával a májusfát 
felállították. Közben már e nap esté-
jén sok helyi üzem dolgozói, Sóskút 
lakói, kis cölöpökkel, szalagokkal 
jelölték ki másnapi helyüket. Nagyon 
sok ember jött össze májusfa állításá-
ra, volt ott evés, ivás. Az előrelátóak 
már ekkor sátrat vertek, itt pihenték 
ki aznapi fáradalmaikat. Voltak évek, 
mikor május elsején a falu lakóit te-
herautón ülő zenészek fúvós zeneszó-
val ébresztették.

 Reggel a helyi intézményekből 
asztalokat, padokat vittek ki a falu 
dolgozói. A sóskúti nyugdíjas klub 
tagjai, kertbarátok, civil szervezetek, 
üzemek vezetői, dolgozói, helyi lako-
sok nagy létszámmal jelentek meg. 
A patakpart, a domboldal, a Malom 
híd előtti füves térség tele lett csalá-
dokkal, gyerekekkel, napernyővel, 
bográcsokkal és főznivalóval. Ezeket 
autóval vagy kézi kerekes kocsival 
vitték. Kipakoltak, majd félreálltak, a 
teherautóról zene szólt. Az Agg-Tini 
klub egy tagja aggregátor segítségé-
vel szolgáltatta a talp alá valót, sza-
bályozta a hangerőt, majd közvetítette 
a következő eseményt. Az első prog-
ram a gyerekeknek lett szervezve, 
ügyességi játékokkal, kötélhúzással. 
A nyertesek apró ajándékokban ré-
szesültek. Kötélhúzást a felnőttek is 
élvezték. Nyereményük a talpon ma-
radás, veszteseknek az elesés volt. 
A bográcsokban kora délutánra el-
készült az étel. Az Agg-Tini csapat 
megbízott tagja végigjárta a főzőket. 
Megkérdezte őket kívánnak-e bene-
vezni a főzőversenyre? Volt olyan év, 

hogy majd’ minden bográcsozó óhaj-
tott. Megkérték az indulókat, marad-
jon a zsűrinek kóstoló.

A zsűri felkérésénél igyekeztek nem 
részrehajló, ételhez értő embereket vá-
lasztani.

Volt olyan nevező, aki csak a kon-
dérból tudott maradékot kikaparni a 
zsűrinek. Nem okvetlen az étel nagy-
szerű elkészítése, hanem a váratlanul 
megjelent éhes ismerősök sokasága 
miatt.

Kóstolás mellé itókával is kínálgatták 
a zsűrit, ezért öröm volt, ha a végén még 
pontozni is tudtak. A zsűri általában öt 
tagú volt és közösen alakították ki a 
nyertes névsort. Mire kihirdetésre ke-
rült, már alkonyodott, a félhomályban 
a nyertesek boldogan vették át díjukat. 
Zene hallatán már a közönség jó része a 
fűben, sokszor mezítláb vagy zokniban 
perdült táncra. Már annyira nem fázott 
a talpuk az elfogyasztott alkohol mi-
att. A májusi esők időnként megtették 
a magukét, de az ernyők, sátrak óvták 
az embereket. Volt egy év mikor az 
Agg-Tini klub vezetőjének sikerült egy 
tűzijátékkal foglalkozó céget elfogad-
ható összegért meghívni. Nagyszerű 
majális zárás volt. A szemközti lankán, 
a patak túloldalán sötétedés után fények 
világították meg az égboltot, a gyerekek 
és a közönség csodálta a tűzi játékot.

2016. évben falu májusfájának ál-
lítása, május elsejének ünneplése el-
maradt, nem volt civil szervezet ki 
megszervezte volna. Egy-két baráti 
társaság a régi hagyományokat őrizve, 
főzött egy bogrács ételt a majális réten.

Napjainkban már üzemek, ezekben 
dolgozók települtek Sóskút ipari park-
jába. Különleges eseményekkel vonzó-
vá tehetnénk részükre is a belterület, 
falunk szépségének megismerését.

Nagyon jó lenne egy aktív szerve-
ző csapat, kik újra lehetővé tennék a 
falunk népével a szeretet és a munka 
ünnepét közösen megtartani.

Farkas Magdi
Fotót Mátrai Sándor 

készítette 2015-ben

Intézményünk hosszú ideje fog-
lalkozik a madarak téli etetésével, 
különböző fészkek és odúk épí-
tésével az új fiókák neveléséhez, 
egyszóval mindig is szívünkön vi-
seltük a környezetünkben élő ma-
darak sorsát, ezzel is ösztönözve 
a ránk bízott gyermekeket a kör-
nyezetünk megóvására, az állatok 
becsben tartására. Ez a kezdemé-
nyezés mára odáig fejlődött, hogy 
2017. február 1-jén, a Magyar 
Madártani Egyesület Madárbarát 
óvodává nevezte ki óvodánkat, 
amely cím elnyerésére mindany-
nyian nagyon büszkék vagyunk.

Ezúton is szeretnénk köszönetet 
mondani a Félkrajcár Alapítvány-
nak az anyagi támogatásukért, 
valamint a Sóskút Fruct Kft.-nek, 
legfőképp Tomcsányi Gábornak az 
évek óta történő madáreleséggel 
való ellátásáért.

Reméljük a nálunk felnövekvő 
generáció már természetes gon-
doskodással fog a madarak felé 
fordulni, mindennapi teendőnek 
tartja majd, akár a téli etetést, akár 
a fészkelőhely kialakítását, ezzel is 
segítve környezetünk kis lakóit. 

Tormásiné, Ancsa

Madárbarát óvoda
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Az újság februári számában, azonos címmel megjelent, a XX. 
századi Sóskúttal foglalkozó cikkhez szeretnék észrevételt és 
pontosítást tenni. A cikk végén szerepel, hogy „ Kovács Jani 
bácsi emlékeit lejegyezte,  a mások által leírtakat összefoglal-
ta: Farkas Magdi. A mások által leírtak tagjaihoz tartozom én 
is, a nevem Németh Józsefné, a cikkben is említésre került. 

Andreetti Károly életéről és munkásságáról 2000-ben egy 
monográfia jelent meg, amelynek az írója vagyok. A könyv 
13. oldalán részletes leírást adtam az Andreetti család egyik 
házáról az úgynevezett Redutról és a hozzá szorosan illesz-
kedő, az Andreetti lejtő emelkedője felé eső másik házról és 
a két ház alatt meghúzódó pincerekeszekről. 

A cikk írója ezt írta: „Németh Józsefné leírása alapján U 
alakú, oldalanként 60-70 méter hosszúságú volt. Az U alak 
egyik ágán be lehetett menni, a kanyarban befordulni a má-
sik ágba és visszajönni a présházba.” Hiányzik az, hogy a 
Redut pincéjéről beszélünk.

Az Andreetti család földbirtokairól a könyvem 42. olda-
lán található az írás, amelyben leírtam, hogy Sóskúton és 
Bián voltak birtokaik, amelyeken többféle művelési ág meg-
található volt, köztük a szőlő-gyümölcsös. A biai birtoktes-
ten két épület emelkedett. Most csak a másodikról írtakat 
idézem. „A másik épület a szőlők alján, a szántóföld felé 
egy egyszerű földszintes egy helyiségből álló, lapos tetejű 
ház, amelyekben munkaeszközök és munkaruhák voltak 
elhelyezhetők, tárolhatók.” A 13. oldalon írtam: „A Redut 
pincéjének előterében tárolták a szüreteléshez és a bor ke-
zeléséhez használt eszközöket. Ott álltak a kádak, a dará-
lók, a hatalmas nagy présállvány...”  A cikk írója szerint: 
„A területükön volt egy épület, ebben tárolták a műveléshez 
szükséges eszközöket. És a nagy fakádat. Szőlődarálót is.” 
A szövegek közötti eltérésre nem derül fény.

A cikk írója szerint „Szőlőskertjüket feltehetően a filoxé-
ra (gyökértetű) pusztította ki, hiszen mára már nyoma sincs 
a szőlőjüknek.”

Ehhez a következő észrevételt teszem: Sóskúton a filoxéra 
pusztítására 1890. május 18-án kelt jegyzőkönyvben találtam 
utalást. Még ha ez az összes szőlőjüket el is pusztította volna, 
biztos, hogy újratelepítés során tovább folytatták a termelést. 
Ezt bizonyítja, hogy a két világháború közötti időszakban Új-
házi Simon volt a vincellérjük. A másik bizonyíték, hogy a 
nagy filoxéra pusztítás után megépítették a Redutot. Zöld színű 
festékkel a szelemenfára (gerendára) feljegyezték az építés dá-
tumát, amely 1897 volt. Papp Feri, a ház egykori tulajdono-
sának jóvoltából erről a saját szememmel meggyőződhettem.

A második világháború után Csókay István lett a bérlő, 
aki a községben lévő házat is megvette. Később mind a bir-
tok, mind a ház államosítás alá esett. A nem létező szőlő 
tulajdonát nem pusztíthatta el a filoxéra.

A könyvemben leírtakat olyan hiteles emberek elmon-
dás alapján gyűjtöttem össze, mint dr. Schmidt Ádám, aki 
gyermekkora óta a család tagja volt, gyakran megfordult 
Sóskúton, és Andreetti Károly hagyatékának örököse volt. 
A másik személy Mészáros Józsefné ( sz.: Újházi Katalin), 
a vincellér, Újházi Simon lánya, akinek szavahihetősége 
kétségbe nem vonható. De említhetném Móri Andrásné, 
Szimandl Sándorné, Monostori Péter, Melis Antal egykori 
adatközlőim nevét, akik egykoron adatközléseikkel munká-
mat nagyban segítették. Andreetti Károlyt közel 70 évvel 
ezelőtt eltemették. Kötelességemnek tartom, hogy a halott 
emberek nyilatkozatait megőrizzem, és megtartassam, hi-
szen Ők már ezt nem tehetik meg.

1956-ban nem volt bombázás. Ezért a Mihályi pincében 
a közelben lakók, ekkor  nem bújhattak el a bombázás elől.

Sajnos azt is meg kell említenem, cikk címében kisbetű-
vel írták Sóskút nevét!

Talán szerencsésebb lett volna a könyvemből vetteket 
szöveghűen közölni, mert azok jobbanl tükrözték volna az 
általam leírtakat.

Németh Józsefné

Vásárok, belterületi pincék
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A Jövő Háza Alapítvány fotópályázatot hirdet a természetjá-
róknak, a szabadidősportokat és a természetet kedvelőknek, 
a budai agglomeráció településein élőknek.

A pályázat célja: a fotográfi a eszközeivel és kifejezésmód-
jával bemutatni a természetjárás szerepét, a  természetjárás 
során átélt kalandokat, a hegyek, völgyek, erdők,  természeti 
tájak szépségeit, az ember alkotta kulturális, történelmi épít-
ményeket, a természettel való együttélés követendő példáit.

Részvételi feltételek: A pályázaton korra, nemre, foglalko-
zásra való tekintet nélkül bárki részt vehet. Előnyt élveznek, 
akik a budai régió településein – Érd, Diósd, Sóskút, Pusztazá-
mor, Tárnok, Százhalombatta, Törökbálint – területén élnek, ott 
bejelentett lakóhellyel rendelkeznek. 

A pályázaton két évnél nem régebben készült alkotásokkal 
lehet pályázni, amennyiben a beküldött képei nyilvános fotó-
pályázaton, kiállításokon még nem szerepeltek, és a pályázó 
megfelel a természetfotózás etikai szabályainak. Nevezési díj 
nincs.

Egy pályázó maximum öt színes vagy fekete-fehér önálló, 
A/4-es méretű papírképpel pályázhat. Manipulált fotó nem 
küldhető be! A beküldött képek mérete: minimum 20×30 cm-
es, kasírozatlan papírkép.

Díjazás:  I. díj: 30 ezer forint értékű; II. díj: 20 ezer forint; III. díj: 10 
ezer forint értékű sporteszköz, szabadidő-ruházat, könyvcsomag. 
A díjakat a bírálóbizottság megoszthatja. Egyes kategóriákban a 
bírálóbizottság további különdíjakat oszthat ki. A budai régióból 
pályázók között, különdíjat sorsolunk ki.

Minden felvétel hátulján kérjük megjelölni a kép címét, a 
szerző nevét, címét, telefonszámát, elektronikus elérhetősé-
gét, valamint az adott kép készítésének helyét és magassági 
pontját (a feliratokat lehetőleg alkoholos fi lctollal vagy rára-
gasztott címkével adják meg!). A digitális technikával készült 
képek esetében nem számít manipulációnak a kép zavaró 
elemeinek levágása, a digitalizálási hibák (karcolás, porszem) 
kiretusálása, a színes felvételek fekete-fehérré alakítása.

Beküldési határidő: 2017. április 01.

A pályázati anyagok leadhatók személyesen A Jövő Háza 
Alapítvány címén ( 1138 Budapest, Népfürdő u. 15/D) munka-
időben, vagy ugyanerre a címre megküldhetők. A borítékra ír-
ják rá: Fotópályázat 2017. 

A postai szállítás során keletkezett sérülésekért felelősséget 
nem vállalunk! A pályázók tudomásul veszik, hogy a beküldött 
képek elkészítésével vagy azok bemutatásával, kiállításával 
esetleg okozott személyiségi és szerzői jogsértésekért a fele-
lősség a pályázót terheli. A résztvevők elfogadják a megálla-
pított pályázati feltételeket és egyben hozzájárulnak, hogy a 
rendezők a pályázattal kapcsolatos publikációkban képeiket 
térítésmentesen használják. 

Eredményhirdetés: 2017. április 21. a Föld Napja alkalmából 
megrendezésre kerülő, kiállítással egybekötött nagyszabású 
rendezvényen. Szép felvételeket, sikeres pályázást kívánunk!

Zöldvilág Pályázati felhívás
Fotópályázat és vándorkiállítás




